
Zeer Geheim 

MINISTERRAAD E x ' n r -
Nr. 11363 ;S'"v'-:: 

Notulen van de vergadering gehouden op 
irijdag 14 juni 1985 in de Trêveszaal van het 
Kabinet Minister-President, aangevangen 

's morgens om 10 uur en 's middags 
en 1 s avonds voortgezet 

Aanwezig: minister-president Lubbers en de ministers 
Van Aardenne, Braks, Brinkman, 
Van den Broek, Deetman, Rietkerk 
(beh. pt.3b ged., 3c, 3g, 3h en 4 ged.), 
Ruding, De Ruiter, Schoo, Smit en Winsemius 
(Afwezig zijn de ministers Korthals Altes en 
De Koning) 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Van Amelsvoort (pt.13) , Bolkestein (pt.3b en 
3d) , Brokx (pt.4). Van Eekelen (pt.3d t/m 
3f), De Graaf, Hoekzema (pt.20b), 
Kappeyne van de Coppello (pt.7, 16 en 17), 
Korte (pt.1 t/m 15, 20c en 20d) en 
Scherpenhuizen (pt.7 en 13) 

Secretaris 

Adjunct-secretarissen 

Hoofddirecteur RVD 

mr.J.H.Kist 
(pt.1 t/m 15, 
20c en 20d) 
drs.J.Wijnhoud (plv.) 
(pt.16 t/m 20b en 
20e t/m 20g) 
mr.drs.R.K.Visser 
(pt.1 t/m 3, 4 ged., 
20c en 20d) 
mevr.drs.G.A.Hofenk 
(pt.4 ged. t/m 15) 
mr .P .CA.Hulst 
(pt.16 t/m 20b en 
20e t/m 20g) 
mr.M.J.D.van der Voet 

1 a» Notulen van de vergadering van 24 mei 1985 
(nr.11338 en 11338b) 

Minister Schoo merkt naar aanleiding 
van de notulen op dat zij het betreurt dat in 
haar afwezigheid over gelden van 
ontwikkelingssamenwerking in verband met het 
IMF-onderzoek op Aruba is gesproken. Zij ziet 
geen kans om het gevraagde bedrag vrij te maken. 

© NA, 2.02.05.02 (Arch. MR) (Nationaal Archief, Den Haag) inv.nr. 4352
http://resources.huygens.knaw.nl/europeseintegratie/doc/Z01078



Zeer Geheim -17 MR 14 juni 1985 
(Pt.3c) 

De minister-president stelt de volgende 
conclusies voor: 
1° Aanvaard met de aantekening dat aan 

aanbeveling 4 wordt toegevoegd dat eventuele 
kosten zullen moeten worden gefinancierd door 
middel van verschuivingen binnen de 
OESO-begroting. 

2° De omvang van de delegatie zal nader worden 
bezien in het licht van de eerder gemaakte 
afspraken over de omvang van delegaties. 
Buitenlandse Zaken zal hiertoe het initiatief 
nemen. 

De raad stemt hiermee in. 

d. Conclusies van de coördinatiecommissie 
dd. 11 juni 1985 (Brief van de staats
secretaris van Buitenlandse Zaken dd. 11 juni 
1985, nr.154676, met bijlagen) 

Staatssecretaris Bolkestein wijst erop 
dat er nu een aantal mogelijkheden is voor 
onderzoek op technologiegebied. Dit betreft in 
eerste instantie het nationale onderzoek, ten 
tweede het bilaterale, ten derde het onderzoek op 
EG-niveau in het bijzonder in het kader van het 
zg. Esprit-programma, ten vierde het zg. Eureka-
programma en ten vijfde het strategie defense 
initiative (SDI). Hij pleit ervoor om voor de 
volgende REZ-vergadering tot een prioriteits
stelling van deze onderzoeksmogelijkheden te 
komen om te kunnen bepalen op welke wijze de 
beschikbare gelden moeten worden besteed. 

De minister-president merkt op dat er 
een informeel document over het technologiebeleid 
is opgesteld door de Europese Commissie. Hierover 
zal op korte termijn interdepartementaal overleg 
moeten worden gevoerd. De suggestie van staats
secretaris Bolkestein kan hierbij worden 
betrokken. 
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Staatssecretaris Van Eekelen merkt op 
dat het initiatief voor voorstellen over 
technologisch onderzoek bij Economische Zaken 
ligt. Hij wil dit echter graag bij de 
REZ-vergadering betrekken. 

Minister De Ruiter merkt op dat ook in 
het kader van de independant european programme 
group (IEPG) het technologisch onderzoek een rol 
speelt. Voorts is er een rapport in voorbereiding 
over de relatie tussen defensie en de Nederlandse 
industrie. 

De minister-president heeft er voorkeur 
voor om zaken met betrekking tot de technologie 
via de coördinatiecommissie te behandelen, opdat 
een tijdige en goede voorbereiding voor de 
Europese Raad te Milaan mogelijk is. 

Minister Van Aardenne sluit zich daar
bij aan. Ten aanzien van punt 1.1 (voorbereiding 
Europese Raad van Milaan) merkt hij op dat de 
onderlinge samenhang tussen de voltooiing van de 
interne markt en de ontwikkeling van Europese 
technologie enigszins moet worden genuanceerd. 
Voorts acht hij de eis van een verankering van 
het Eureka-voorstel in het EG-beleid te ver gaan. 
Het kan zijn dat een minder sterke band meer 
effect kan hebben voor het stimuleren van de 
Europese technologie. Over punt 1.2 (geïntegreerde 
mediterrane programma's) merkt hij op dat niet 
alleen moet worden aangedrongen op een limitatieve 
lijst van acties die deel kunnen uitmaken van de 
GMP's, maar dat een dergelijke lijst er in ieder 
geval moet komen. 

Minister Deetman vraagt welke procedure 
wordt voorgesteld voor de voorbereiding voor de 
Europese Raad met betrekking tot het technologisch 
onderzoek. Hij is het eens met minister 
Van Aardenne dat het Eureka-voorstel wellicht 
beter niet te veel in het institutionele kader 
van de EG kan worden geplaatst. Momenteel wordt 
veel aandacht geschonken aan de ontwikkeling van 
de technologie. Daarbij moet echter het 
fundamenteel onderzoek niet worden vergeten, 
aangezien anders op de middellange termijn de 
technologische ontwikkeling zal vertragen. 
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Minister De Ruiter merkt op dat de 
technologische ontwikkeling in de wereld in 
sterke mate wordt bepaald door de geldstromen. 
Daarom is er veel aandacht voor onderzoek naar 
toegepaste militaire technieken. Het is echter 
beter dat wordt gekeken naar punten waarop de 
Nederlandse technologie sterk is en dat onderzoek 
niet te beperken tot militair onderzoek. 

Minister Van Aardenne wijst erop dat de 
grote hoeveelheden geld die in de Verenigde 
Staten aan militair onderzoek worden besteed, een 
duidelijk positief effect hebben op de 
ontwikkelingen in de rest van de industrie. 

Staatssecretaris De Graaf vraagt over 
punt 1.2 (geïntegreerde mediterrane programma's) 
om de passage over de fondscomités bij de 
EG-structuurfondsen ook in de conclusie op te 
nemen. 

Minister Ruding merkt op dat in de 
notitie voor de REZ over de verschillende 
mogelijkheden voor technologisch onderzoek ook 
zou moeten worden aangegeven welke behoefte er 
aan bepaalde mogelijkheden bestaat en in hoeverre 
alternatieven elkaar uitsluiten. 

Minister Van den Broek wijst erop dat 
Nederland in de Westeuropese unie (WEU) steeds 
heeft verklaard eerst te willen bezien of en zo 
ja op welke wijze het Eureka-voorstel in het 
communautair kader zou kunnen worden ingepast. 

Minister Deetman kan zich vinden in de 
formulering "inpassing in communautair kader". 
Die formulering is ruimer dan verankering in het 
EG-beleid. 

Minister Van Aardenne is het ermee eens 
dat het Nederlandse standpunt bij de Europese 
Raad in Milaan over de technologische 
ontwikkeling in de coördinatiecommissie en de REZ 
wordt voorbereid. Daarnaast zal hij bezien in 
hoeverre het Nederlandse technologiebeleid kan 
worden ingepast in het Europese technologie
beleid. Hij is het er ook mee eens dat het 
fundamenteel onderzoek hierbij niet mag worden 
verwaarloosd. 

Minister Deetman merkt op dat het van 
belang is om ook tijdens de Europese Raad in 
Milaan de aandacht te vragen voor het 
fundamenteel onderzoek. Het beste zou zijn om 
voordien al over concrete voorstellen op het 
gebied van de technologische ontwikkelingen en 
het fundamenteel onderzoek te beschikken. 
Minister Van Aardenne sluit zich hierbij aan. 
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De minister-president is het eens met 
minister Deetman dat spoed geboden is indien ons 
land enige invloed op deze onderwerpen wil 
uitoefenen. De vraag van minister Ruding welke 
programma's elkaar uitsluiten betreft een 
politieke, maar ook een budgettaire afweging. Het 
is in ieder geval van belang dat zo snel mogelijk 
concrete voorstellen aan de coördinatiecommissie 
worden voorgelegd. 

Minister Deetman merkt op dat op zijn 
departement al aan een inventarisatie van speer
puntonder zoek wordt gewerkt. 

Staatssecretaris Van Eekelen merkt op 
dat drie lagen van technologisch onderzoek worden 
onderscheiden. Ten eerste het technisch-project-
gewijs onderzoek, ten tweede het précompetitieve 
onderzoek, zoals het Esprit-programma en ten 
derde het zuiver wetenschappelijk onderzoek. Dit 
laatste is in het Eureka-voorstel en in het 
SDI-voorstel nauwelijks vertegenwoordigd. Mocht 
Nederland op dit gebied wensen hebben, dan moet 
dat tijdig duidelijk worden gemaakt. 

Minister Deetman vreest juist dat op de 
middellange termijn de mogelijkheden voor 
technische ontwikkeling verminderen, doordat 
Europa te weinig aandacht heeft geschonken aan 
het zuiver wetenschappelijk onderzoek. Bij het 
SDI-programma zullen fundamenteel onderzoek en 
technologische ontwikkeling wel samen gaan, omdat 
de Verenigde Staten over een groot sturings
instrumentarium beschikken. Nu zich echter de 
kans voordoet om in Europees verband de aandacht 
te richten op fundamenteel onderzoek, moet deze 
worden benut. 

Staatssecretaris Van Eekelen wijst erop 
dat een dergelijke stellingname door Nederland 
als negatief kan worden ervaren, indien daaraan 
geen concrete voorstellen zijn verbonden. De 
overige opmerkingen van minister Van Aardenne en 
staatssecretaris De Graaf kan hij overnemen. 

De minister-president stelt voor de 
conclusies te aanvaarden met de volgende 
aantekeningen: 
1° Ad 1.1 (Voorbereiding Europese Raad Milaan): 

In de laatste zin van de conclusie wordt 
"verankering in het EG-beleid" gewijzigd in: 
inpassing in het communautair kader. 
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2° Ad 1.1: Ter nadere voorbereiding van de 
Europese Raad te Milaan in de REZ van 
24 juni a.s. zal in het kader van de 
coördinatiecommissie op korte termijn overleg 
worden gevoerd over het technologiebeleid op 
basis van het recente document van de Europese 
Commissie hierover en van zo concreet 
mogelijke bijdragen van de betrokken 
ministeries (Onderwijs en Wetenschappen, 
Economische Zaken). Tijdens de Algemene Raad 
op 18 en 19 juni a.s. zal worden gesteld dat 
deze problematiek eerst intern wordt 
bestudeerd. 

3° Ad 1.2 (Geïntegreerde Mediterrane Programma's), 
de laatste zin van de tekst voor de 
conclusie dient ook als conclusie te worden 
gelezen; 
in de laatste zin van de conclusie wordt de 
passage "aangedrongen zal worden op een 
limitatieve lijst" gewijzigd in: er een 
limitatieve lijst moet komen. 

De raad stemt hiermee in. 

e. Veto bondsrepubliek Duitsland in EG-
Landbouwraad 

Minister Braks merkt op dat de bonds
republiek Duitsland (BRD) voor het eerst in het 
bestaan van de EG gebruik heeft gemaakt van het 
vetorecht. Dat het zover is gekomen, is mede een 
gevolg geweest van de zeer formele opstelling van 
de Italiaanse voorzitter. Pogingen, ook van 
Nederlandse zijde, om de stemming te vermijden, 
hebben niets opgeleverd. In de REZ zal 
uitvoeriger op de gevolgen van deze situatie 
moeten worden ingegaan. In ieder geval is de 
situatie na 1 juli a.s. met betrekking tot de 
graanprijzen onduidelijk. Er heeft zich nu een 
discussie ontwikkeld over wat de bevoegdheden van 
de Europese Commissie op dit gebied zijn. Kan de 
Commissie beslissen tot voortzetting van het 
huidige prijsbeleid, dat wil zeggen zonder prijs
verlaging, of heeft de Commissie ook de bevoegd
heid om tot een prijsverlaging te komen, mede 
omdat het merendeel van de lidstaten daar voor 
is. Er zijn aanwijzingen dat de Commissie aan de 
laatste mogelijkheid denkt. Spreker pleit ervoor 
om dat commissiestandpunt dan te volgen, hoewel 
dat waarschijnlijk zal leiden tot een procedure 
voor het Europese hof van justitie. Staats
secretaris Van Eekelen sluit zich hierbij aan. 


